
 

 ב“סיון התשע‘ כה  621עלון מספר ‘ שלח לך’שבת פרשת 
יבנה ובמיילים -גן, ניר גלים, בן זכאי, קיבוץ יבנה, גבעת וושינגטון, בית גמליאל, העלון מופץ ביבנה

אחד ההבדלים המשמעותיים בין סיפור 
המרגלים בחומש במדבר לסיפור בחומש 

על פי . הוא מי ששלוח את המרגלים, דברים
ה הוא זה שמצווה לשלוח את "במדבר הקב

ואילו בספר דברים עם ישראל הוא , המרגלים
איך זה יתכן שיש . זה שמבקש לשלוח אותם

?הבדל מהותי שכזה  

נראה לומר שהסיפורים בפרשת שלח ובפרשת 
דברים אינם סותרים אלא משלימים זה את 

.זה  
, ראשיתו של הסיפור כפי שמופיע בספר דברים

הבקשה שעם ישראל מבקשים היא ריגול צבאי 
משמעו יחקרו את " ויחפרו" –אסטרטגי 

את נקודות , הכוחות הצבאיים העומדים לפנינו
אבל בקשה , החולשה שניתן לחדור בהן וכדומה

כי היא מעידה על , ה"זו איננה טובה בעיני הקב
בדרך כלל אין חיסרון . חולשה ועל חוסר אמונה

ה אומר לך בנבואה "אבל כאשר הקב ,בריגול
ואתה מתמהמה !!!", עלה רש"מפי משה רבנו 

וייטב בעיני . "כאן כבר ראשיתו של החטא –
(.י"רש" )בעיני ולא בעיניו של מקום –הדבר   

את עם   את הבקשה ומצווה' לכן משנה ה
שיתורו את , ישראל לשלוח שנים עשר נשיאים

לכאורה הלוא יש לשלוח אנשים . הארץ

אלא .ולא מנשיאי העדה, שמבינים בריגול
ה שולח כעת את "הקב. משמעו לחפש` לתור`ש

יש בשליחותם גם : הנשיאים לשליחות כפולה
? הרפה, החזק הוא"כגון , מרכיבים צבאיים

אך עיקרה של השליחות ?" אם רב, המעט הוא
מרכז שליחותם של : אינו צבאי כלל ועיקר

… וראיתם את הארץ מה היא"המרגלים הוא 
הטובה היא אם , ומה הארץ אשר הוא יושב בה

היש , השמנה היא אם רזה, ומה הארץ? …רעה
ה יודע מה יש בארץ ומה "הקב?" בה עץ אם אין

אך הוא שולח את הנשיאים לחפש את , אין
לראות את , מהותה הפנימית של הארץ

פירותיה המבורכים ואת הברכה האלוקית 
חישפו , לכו לארץ וחפשו אותה. השרוייה בה

את מהותה הרוחנית הפנימית וגלו אותה לכל 
לכן נשלחים נשיאים שהם נציגיו . עם ישראל

.של העם  

ואת המשימה האמיתית , לצערנו הם כשלו
, לתור את הארץ: לכל דור ודור, השאירו לנו

לחפש ולמצוא את הנקודה הפנימית של הקשר 
, בין עם ישראל לארץ ישראל

ולחזק יותר ויותר את הקנין 
 .המהותי והפנימי שלנו בארץ

סון
הרונ

א
הרב   

  



שסופו לעכב את כניסת ישראל , עוסקת בסיפור, הפרשה שלנו
סיפור ! שנה נוספות במדבר 04סיפור שסופו לעכב אותנו . לארץ

למעט )המשניים ובעצם כל אותו דור , שבסופו גיבוריו הראשיים
 .ימות( 2

, עוסקת" שלח לך"פרשת . חטא המרגלים -פרשת המרגלים
אחת מנקודות המפנה בסיפורי  –בפרשת המרגלים , ברובה
קיבלו את התורה ועמדו , ישראל יצאו ממצרים בני .התורה

כתוצאה מחטא . לכבוש אותה ולהתנחל בה, י"להיכנס לא
ישראל נאלצו לנדוד  בנימהלך ההיסטוריה השתנה ו, המרגלים

. י"שנה כנגד כל יום מימי מסע המרגלים בא, במדבר ארבעים שנה
המרגלים , בן נון למעט כלב בן יפונה ויהושע, כל דור יוצאי מצרים

 . י"ימותו במדבר ולא יכנסו לא, הנאמנים

שאנחנו כבר רגילים , כך מכירים את הסיפור-שאנחנו כל, האמת
 ..כל המרגלים היו מהצד של הרעים, מינקות שלמעט יהושוע וכלב

מי היו אותם מרגלים . שלא כך הדבר, עיון קצר בפרשה מגלה לנו
ל  ”?   שנשלחו לתור את הארץ ן עַׁ ארָׁ ר פָׁ בַׁ דְׁ םִּ ה מִּ ם מֹׁשֶׁ ח אֹׁתָׁ לַׁ שְׁ וַׁיִּ

ה םָׁ ל הֵׁ אֵׁ רָׁ שְׁ נֵׁי יִּ י בְׁ אשֵׁ ים רָׁ ם אֲנָׁשִּ ־הֹׁוָׁ־ה כֺׁלָׁ י יְׁ -במקוםי “רש” :פִּ
ואותה שעה , כל אנשים שבמקרא לשון חשיבות :כלם אנשים
  :כשרים היו

איך ייתכן ! אנשים כשרים! ראשי השבטים! ראשי ישראל
וחוזרת , שקבוצה נכבדה זו יוצאת אל שליחות כה חשובה ונעלה

 !?עם חטא כה גדול

אך הייתי רוצה , רבים הם הלקחים  הנלמדים מסיפור זה
להכניס אותנו , שמנסה ולו לרגע קט, י מיוחד“להתמקד רגע ברש

בכל מקום : י“רש. המרגלים -לראשם של אותם ראשי ישראל
. שעברו המרגלים הם ראו את תושבי המקום קוברים מתים

הוא גרם לכך שימותו רבים מן הכנענים  -ה התכוון לטובה"הקב
כך שלא ישגיחו במרגלים   כדי שיהיו עסוקים בקבורת המתים

אולם המרגלים שראו את טקסי הקבורה . ולא יתפסו אותם
וזאת במקום לראות את הנס , חשו שהמוות שולט בארץ , הרבים

  .שנעשה להם

 !?הבנתם

במקום שיאלצו להסתתר כל הזמן ! ה עשה להם נס“הקב
ולא בסוכני מוסד , מדובר במנהיגי ישראל חשובים, להזכירכם)

...  לעמי הארץ‘ הסחת דעת‘ה ל“דאג הקב...( המורגלים במשימה

אולי גם בזכות שיהיו , ומי יודע
תכנן , עסוקים בקבירת מתיהם

!?ה גם להקל מעל ישראל את הלחימה בעת הכניסה לארץ“הקב
 ...ופה מופיע האבל שפעמים רבות  פוגש  גם אותנו, אבל

 ...אבל המרגלים... ה התכוון לטובה“הקב? י“איך אמר רש

ארץ אוכלת ! המרגלים ראו מוות וקראו לא נכון את המפה
 !!יושביה צעקו

? כמה פעמים אנחנו מסתכלים על המציאות ולא מבינים אותה
כמה פעמים אנחנו מסתכלים על המציאות וזה נראה לנו הרוע 

כמה פעמים אנחנו לא מצליחים !! ארץ אוכלת יושביה!! המוחלט
... לא מצליחים לקרוא את המפה, לראות את התמונה הגדולה

ה התכוון לטובה והמפה שמובילה אותנו “התמונה שבה הקב
 ...היישר אל הגאולה

ה הכל “כל מה שעושה הקב -“כל דעביד רחמנא לטב עביד”
 .לטובה

? רק מה. יושב בשמים ומכין לנו גאולה, אבא רחמן שלנו, ה“הקב
 . מביאה גאולה‘ ארץ אוכלת יושביה’אנחנו לא תמיד מבינים איך 

קצת ? קשה לך. קצת סבלנות! אז אנחנו לא מבינים! ?אז מה
תסמכי על בורא עולם שהוא עושה את זה , חכי רגע? לוחץ

 !!בשבילך

גם ‘ פן הם יתגשמו, היזהר במשאלותיך’ פתגם סיני עתיק אומר 
 -תוסיף בסוף, בה“כשאתה מבקש בקשה מהק -ל אמרו את זה“חז

מה רע ? למה לטובה. לטובה -שיתגשמו כל משאלות ליבך. לטובה
שלא תמיד אנחנו מבינים , אלא! ?יני שמגשים משאלות‘בסתם ג

הדרך ארוכה , מה לעשות, לאן המשאלות שלנו מובילות, עד הסוף
אך אם , לעיתים אדם מבקש בקשה.. והראייה שלנו קצרה מאוד

היה יודע את כל החשבונות הסופיים ולאן הבקשה שלו תוביל 
ומבקש  DELETEהיה רץ לריבנו של עולם עם מקש , אותו

 !למחוק הכל בלי סל מיחזור

ולא זכו לקרא , ראשי ישראל היו -“כל דעביד רחמנא לטב עביד”
שגם כלב ? אבל אתם יודעים מה באמת מדהים. את המפה נכון

ויהושוע לא בטוח שהבינו בדיוק מדוע אנשים מתים פה בכל 
כל דעביד רחמנא ”אמונה ש , אבל דבר אחד כן היה להם... כיוון

לכאן הוא , אם זה מה שעושה כאן ריבנו של עולם -“לטב עביד
 ...זה בטוח טוב, רוצה להביא אותנו

גם ברגעים שנראה , גם ברגעים קשים, הלוואי ונזכה להפנים זאת
ה ככלב ויהושוע נזכה גם להבין “ושבע, כי ארץ זו אוכלת יושביה

 ...בסוף איך הכל בעצם לטובה

 
, האומר דבר בשם אומרו”

  (משנה ו, פרק ו)“ מביא גאולה לעולם
 

בשבוע שעבר התפרסם מדור 
בטעות תחת ‘ חכמת נשים’

אך . שמה של רחלי דעדוש
הכותבת הייתה כתבתנו 

 .הקבועה מרים
 עמכם הסליחה

 !זה לא מה שביקשתי



יש הרבה החלטות קשות וגורליות שאנו צריכים , בחיינו  
אך מעטות דורשות , כל קבלת החלטה דורשת אומץ. לקחת

משתף , זוג הורים שבחרו לאמץ שתי בנות. אומץ לב של ממש
 .אותנו בתהליך החזק והמחזק שעבר

 ?איך הבשילה ההחלטה לאמץ  
יש כמובן את החששות . החלטה כזו היא מאד מרתיעה  

האם נאהב . הכבדים של היחס והקשר עם הילדים שנאמץ
יש פה , מעבר לכך. אותם ונתקשר אליהם כמו הורים רגילים

שוויתרנו על המאמצים להביא . מעין הכרזה שהרמנו ידיים
משיחות עם משפחות נוספות שאימצו ילדים כל . ילדים לעולם

אתם תאהבו את הילדים באותה : הזמן שמענו את אותו רעיון
כשהלכנו לבסוף . מידה ואולי אפילו יותר מהילדים הביולוגיים

אך . הוא המליץ על האימוץ, להתייעץ עם הרב מרדכי אליהו
הוא לא הבין את , כששאלנו אותו האם לוותר על הטיפולים

ההפרדה הזו בין שני !" תאמצו ותמשיכו בטיפולים. "הקשר
. העניינים פיתחה לנו את הגישה הבריאה והנכונה כלפי הדבר
הרבה אנשים טועים 

כיון שמשפחות . בזה
רבות מגיעות לאימוץ 

מתוך שאינם מצליחות 
הם , להביא ילדים

רואים בזה יחידה 
זאת אינה גישה . אחת
יש להיות . נכונה

עם כל , חשוכי ילדים
הכאב הגדול שבדבר 

ועם העצמות הנפשיות 
, המתגלות מתוך כך
ויש להיות הורים 

שאוהבים , מאמצים
. את ילדיהם בכל לב
האימוץ הוא חשוב 

אך איננו בא , וטוב
בסתירה עם השאיפות 

והרצון העז להביא 
 . ילדים לעולם

אילו דברים בתהליך   
 ?האימוץ הפתיעו אותך

אין . האהבה העצומה שיש לי לשתי הבנות שלי, ראשית  
אבל ממה , מכשיר שיכול למדוד אהבה של הורים לילדיהם

בהרבה ( הוא אומר בחיוך), שאני רואה בהשוואה החוצה
אני מרגיש שייכות  .דברים אני קנאי יותר מהורים אחרים

התפיסה שלנו היא שהילדים , בכלל. טוטאלית אליהן
ה פשוט לא שלח לנו "שהקב, המאומצים הם נשמות שלנו

כמו שהוא יודע להביא ילדים בדרך . אותם בדרך הרגילה
הם הבנות . הוא גם מביא אותם בדרך עקיפה, הסטנדרטית

אלא משהו , זו איננה אמירה שיושבת רק בשכל. שלנו לכל דבר
מי שרואה את הדברים בצורה . שאנו מרגישים ומאמינים בו

. אמונית אז יותר קל לו להתמודד ולהבין את המורכבות הזו
אתה מקבל את הילדים שלך בלי , במובן מסוים אפילו הרווחת

 . כל שלבי ההיריון וחבלי הלידה
ציפיתי . הופתעתי מהיחס החיובי של הסביבה הקרובה, שנית  

הנכדה , ליותר הסתייגויות מצד אנשים ודווקא נראה שלהיפך
יש ביניהן קשר . האהובה ביותר על אמא שלי היא הבת שלי

 .מאד חזק
איך האמירה שהילדים המאומצים הם נשמות של ילדיך   

מסתדרת עם הרצון להמשיך לנסות להביא ילדים בדרך 
 ?הסטנדרטית

גם . ה רוצה שנפעל בשני המישורים"אנחנו מאמינים שהקב  

הוא יחליט בסופו של דבר דרך . בדרך הרגילה וגם דרך האימוץ
איזה צינור להוריד את השפע אבל אנחנו ממשיכים לנסות 

 .לפעול בכל הדרכים
 ?כיצד בונים תא משפחתי בריא עם נתונים כאלו  
אנחנו גלויים עם הבנות והן ידעו כבר מגיל קטן שהן   

בכל גיל אנחנו מתאימים את זה לרמה שהיא . מאומצות
ככלל הגישה המומלצת היום היא . מסוגלת להבין ולעכל

כדי שהדברים לא ינחתו במכה אחת , להיות פתוחים וגלויים
הרעיון הכללי הוא לתת משמעות . על הילד ויחריבו את חייו

כשהבת שלי מבקשת שאני , היום". אימוץ"חיובית למושג 
תמיד . אאמץ אותה היא מתכוונת שהיא רוצה שאחבק אותה

הבנות מתגאות בזה שהן . לתת לזה קונוטציה חיובית
. אמרנו להן שלהיות מאומצת זה אומר שבחרו בך. מאומצות
לא כל יום . שטרחנו והתאמצנו כדי שתהיי שלנו. שרצו בך

לכל בת יש גם ספר . הילדים זוכים להיבחר על ידי הוריהם
זה יוצר . המורכב מתמונות וסיפורים של התהליך, אימוץ

 .תודעה שהאימוץ הוא חלק בלתי נפרד ומובן מאליו בחייהם
זה צער מאד גדול . החסך בילדים יוצר גם קושי גדול בקשר  

כל הטיפולים . שלא יכול להשאיר אותך אותו הדבר
זה יכול , וההחלטות הגדולות והקשות שצריך לקבל יחד

כל , היכן שאין ילדים. להרוס או להעצים מאד את הקשר
לכן הכל תלוי למעשה בתבונה . תשומת הלב מוקדשת לבן הזוג

 .לאן הוא מוביל את הדברים, של האדם
 
אילו שאלות אמוניות התהליך הזה העלה ואיך פותרים   

 ?אותן
האם כל תהליך האימוץ הוא . עולה השאלה של אנוכיות  

שאני משלים חוסר שיש בי על חשבון נפשם של ? אינטרסנטי
אבל אני , כנגד זה ענינו לעצמנו שאכן יש חסרון? ילדים אחרים

להפנות את החיסרון לאפיקים . נבנה מתוכו ובא לתת
זה לא מקל על הכאב . משמעותיים וחיוביים של עשייה ונתינה

אבל אין ספק שהיתרון בחיסרון הזה הוא שדרך זה , הקיים
 .הגעתי לאימוץ

 ?אילו תובנות חדשות העלה בך התהליך הזה  
למדתי להעריך דברים   

שמאד אלמנטריים 
כל הנס הגדול . לאחרים

גורם לך , שבהריון למשל
להבין כמה כל דבר 

ה עושה הוא "שהקב
זה , עוד עניין. גדול

שאתה מבין כמה אתה 
לא באמת מבין את 

כשאחרים לא . האחר
מסוגלים להבין מה עובר 

אתה מבין , עליך
שכנראה גם אתה לא 

מספיק שם כדי להבין 
 . מה עובר עליהם

הדבר האחרון הוא   
שחשוב לנו שאנשים לא 

. יראו בנו גומלי חסדים
זו מחשבה שמשדרת 
ניתוק מהבנות שלנו 

. כשאומרים לנו את זה
כמו שיעליב כל הורה אם 
יאמרו לו שכשהוא מגדל 

כך גם אנחנו מרגישים כלפי , את ילדיו הוא גומל חסדים
 .      נקודה, הם הבנות שלנו. בנותינו

 האומץ לאמץ



בית המדרש שלנו 
 

פתוח כל יום
 

מיד אחרי תפילת ערבית
מצאו אותנו  

’כ “בביה ...
 2הנשר ‘ רח‘ אוהל משה

החליק באמבטיה ' בכיתה יא" נריה"לפני כשנה ועשרה חודשים ישראל אוזן  אז תלמיד בתיכון הדתי 
ואיבד את הנשימה רק לאחר החייאה של כארבעים דקות חזר ישראל 

, מכיוון שההחייאה  ארכה זמן רב לא הגיע חמצן למוחו של ישראל. לנשום
 . מאז ישראל לא חזר לתפקודו כפי שהיה

 

תקופה ממושכת היה ישראל מאושפז בתל השומר לאחר מכן עבר לבית 
לוינשטיין ולפני כארבעה חודשים עבר למרכז 
הרפואי רעות שבתל אביב כיום ישראל עובר 
טיפולים פיזיוטרפים וחבריו ומשפחתו 

מרבים לבקרו המשפחה מודה לכל החברים שבאים לבקר עוזרים 
. ומסייעים כל אחד כפי יכולתו שכן הם מקלים מאד על המשפחה בעזרתם 

המשפחה מתכננת להחזיר את ישראל לבית החדש שהם רכשו '  בעזרת ד 
ביום .  במיוחד עבורו ומקווים שמציאות זו תקל עמו ותסייע בהחלמתו 

חמישי שעבר הגיע לבית החולים שר המדע מר דניאל הרשקביץ ראש 
המשפחה מבקשת מכל מי .  לבקר את ישראל ועודד את המשפחה ששמחה בביקורו "   הבית היהודי " 

 .י בן מרים'ישראל רפאל פרגשיכול להרבות בתפילות ובלימוד לרפואת 

 !ישראל שלנו אנחנו אוהבים מתגעגעים ומאחלים לך רפואה שלמה

, אסור לו לאכול גבינה עד שיסירם, ומצא פיסות בשר בין שיניו, מי ששהה שש שעות לאחר אכילת בשר. א
ורשאי לאכול , ישטוף את פיו, אלא יאכל מעט פת וכדומה, אך אינו צריך להמתין שש שעות לאחר הסרתם

 (ע מו ט"קצש) .גבינה

  

 (ע שם י"קצש) .ואין צורך לחכות שש שעות, מותר לאכול אחריו חלב, מאכל שהתבשל בסיר בשרי נקי. ב

 בשר וחלב -הלכות מאכלות אסורים

 לבקשתכם
 החל משבת הבאה

 אבות וילדים עובר 
 00:11ליום שבת בשעה 

 כ תתקיים תפילת ערבית“מיד אח

 רועי יאיר ל
 !!היקר שלנו      

 מזל טוב על האירוסים עם 

 גיל ישראלל “בחי
 שתזכו להקים

 בית נאמן בישראל 
בית שתשרה בו תמיד אהבה 

 !אחווה שלום ורעות
 

 אוהבים

מיטל ישראליל
 

מזל טוב לרגל נישואיך 

 !עם בחיר ליבך
שתזכו להרבה שנים 

של אושר ושמחה 

 !יחדיו
ה תשרור “שבע

ביניכם תמיד 
, האחווה, האהבה

  השלום והרעות

 אוהבים




